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Poslanci porušili  
kvůli EET jednací řád

Místopředsedkyně Posla-
necké sněmovny Jaroslava 
Jermanová (ANO) přiznala, 
že koalice při prosazování 
zákona o elektronické evi-
denci tržeb porušila jednací 
řád. Opozice s tím půjde 
k Ústavnímu soudu. str. 3

Ceny bytů se vzdalují 
možnostem domácností
Na sklonku loňského roku 
zaplatili lidé za byt v prů-
měru kolem stonásobku 
průměrné měsíční mzdy, 
vyšel je tak nejdráže za 
uplynulých pět let. str. 6

Útok na akcie bank 
se nekonal. Zatím
Jen letošní akciové ztráty 
evropských bank se pohy-
bují okolo 30 procent. Nej-
větší potupu zažívá švý-
carská Credit Suisse, jejíž 
akcie oslabily o 36 procent. 
A problémy ještě zdaleka 
nekončí. str. 10
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neuchopitelný 
Bořek Šípek
byl jedním z nemnoha 
světových umělců v zemi, 
ale málokdo si to  
uvědomoval.

PrOfil
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nenechat se 
vyprovokovat
Prezident nahradil 
státnická témata 
provinčními, říká šéf 
senátu Milan štěch.
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tento týden:
Šikana velkéhO Bratra

Co si píšete a s kým? 
kdo jsou vaši 
zákazníci? Finanční 
úřady lustrují soukromí 
podnikatelů.

Za dvacet transportérů Pandur pro spojaře a velitele zaplatí ministerstvo 
obrany o 500 až 600 milionů korun více. Ještě loni počítalo s částkou 
1,3 miliardy, teď se zakázka blíží dvěma miliardám. Do zvýšení ceny se 
promítnou hlavně speciální zástavby elektronických systémů. A také to, že 
místo už vyrobených obrněnců z Portugalska chce vojsko nové. událOsti / str. 2

Za 107 pandurů  
zaplatila armáda  

za Topolánkovy vlády  
14,4 miliardy, jeden stál  

přes 130 milionů. I po 
nárůstu ceny nyní vyjdou 

vozidla o třetinu

levněji.
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EET už nese ovoce
Aféra Fajád nepostrádá téměř komické prvky. 
Tedy alespoň její libanonská větev. Shodou 
okolností v den únosu pětice Čechů dostal ad-
vokát Švarc od Fajádových příbuzných zálohu 
na právní služby dvě stě tisíc dolarů, bratru 
pět milionů korun. Během únosu přišel právník 
o peníze i o fakturu. Možná těm „normálním 
klukům, kteří se chovali slušně“ – tak o únoscích 
mluví unesený tlumočník Homsi – šlo hlavně 
o peníze. A zpravodajec Psík byl nečekaný 
bonus. 

Elektronická evidence tržeb nese první 
ovoce. Liberecký primátor Batthyány (ANO) si 
na Facebooku postěžoval, že soused, s nímž 
sdílí dvojgaráž, mu nadále odmítá poskytovat 
k použití svou část, byť ji nevyužívá. Liberecký 
politik si v ní přitom mohl celé tři roky ukládat 
své věci. Důvod změny je prostý – primátorova 
příslušnost k Babišovu hnutí. Soused oznámil, 
že s člověkem z ANO, které představuje největší 
hrozbu pro demokracii, nechce mít nic společ-
ného.

Islámský stát je nejnebezpečnější skupina 
současnosti a je silnější než někdejší al-Káida. 
Shodli se na tom, jak informoval sobotní deník 
Dnes, představitelé amerických a evropských 
tajných služeb na mnichovské konferenci. 
Na světové politické a bezpečnostní špičky, 
které se sešly, aby prodiskutovaly nejožehavější 
otázky, je to vskutku převratné zjištění. 

Zápisník  
Jany Havligerové

Protagonisté dne

Jiří Mencl

ředitel SeV litoVel

John cryan

šéf deutSche bank

recep tayyip erdogan

turecký prezident

Největší evropský výrobce hi-fi 
gramofonů chce kvůli rostoucí 
poptávce investovat 140 milionů 
korun do hal a technologií. 

str. 6

Akcie bankovního domu navzdory 
pátečnímu růstu o dvanáct procent 
ztratily za posledních dvanáct 
měsíců téměř polovinu hodnoty.

str. 10

Jeho země se za předpokladu 
jednotné strategie zapojí spolu 
se Saúdskou Arábií do pozemní 
operace proti Islámskému státu.

str. 11

n Ministerstvo bude 
muset zakázku přepra-
covat a nalézt v rozpočtu 
stamiliony korun.

Pavel Otto

Donedávna bezproblémová 
zakázka na dvacítku transporté-
rů Pandur pro spojaře a velitele 
se komplikuje. Ministerstvo 
obrany si už kontrakt necha-
lo schválit vládou a vyčlenilo 
na něj 1,3 miliardy korun. Jenže 
to nebude stačit. Cena odhad-
nutá podle marketingové studie 
z roku 2013 je příliš nízká a bude 
potřeba ještě 500 až 600 milionů 
připlatit. Shodují se na tom 
zdroje deníku E15 blízké minis-
terstvu.

Jeho mluvčí Jan Pejšek 
nechtěl být konkrétní: „V řádu 
týdnů teprve zašleme dodava-
teli výzvu k podání nabídky. 
Komentovat cenu je v tuto chvíli 
předčasné.“

Zakázka se prodražuje kvůli 
tomu, že se původně počítalo 
s dodávkou už vyrobených 
obrněnců pro portugalskou 

armádu, anebo podvozků z kop-
řivnické Tatry. Vojáci ale trvají 
na nových pandurech, žádají 
vyšší balistickou ochranu a další 
věci.

Zvýšení ceny přichází v ne-
vhodnou dobu. Nákupčí chtěli 

vyzvat zbrojařské uskupení 
Czechoslovak Group, konkrétně 
jeho nový podnik Tatra Defence 
Vehicles, a zakázku brzy uzavřít. 
Teď musí dál jednat, nemohou 
se obrátit na jiného dodavatele.

Firma podnikatele Jaroslava 
Strnada loni získala od General 
Dynamics Land System exklu-

zivitu na propagaci, prodej, 
údržbu a licenční výrobu os-
mikolových pandurů pro celou 
východní Evropu a asijské trhy.

Dalším důležitým dodavate-
lem je Vojenský výzkumný ústav 
Brno, jehož podíl by dosáhl 
až stovek milionů. Na zakázce 
by profitovaly i jiné české firmy.

Czechoslovak Group čeká 
na zadávací dokumentaci. „Cenu 
lze kalkulovat až na základě 
zadání. I pro nás jako potenciál-
ního dodavatele je klíčové, aby 
byla transparentní, a to včetně 
marže. Maximum subdodávek 
má zajistit český průmysl, 
kde jedna státem vynaložená 
koruna generuje pro českou 
ekonomiku až tři koruny,“ uvedl 
mluvčí skupiny Andrej Čírtek.

I po nárůstu ceny budou nové 
pandury zhruba o třetinu lev-
nější než 107 těch, které minis-
terstvo kupovalo ve výběrovém 
řízení za Topolánkovy vlády. 
Tehdy za ně zaplatilo 14,4 mi- 
liardy, cena vozdila přesáhla  
130 milionů. Teď má jeden 
kus včetně speciální zástavby 
elektronických systémů stát 
devadesát milionů.  

obrana chce další 
pandury. Musí připlatit

Ministerstvo 
obrany 

vyčlenilo na kontrakt

1,3
miliardy korun. Podle 

studie z roku 2013 bude 
třeba přidat ještě 

500 až 600 milionů 
korun.

paradoxy. Když si armáda za Topolánkovy vlády pořizovala 107 pandurů, platila za kus přes 130 milionů 
korun. Teď pořizuje dvě desítky obrněnců a jednotková cena vychází na devadesát milionů.
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n Únik informací ko-
lem osvobození Čechů 
unesených v Libanonu 
a Češek v Pákistánu 
vláda poslancům 
neobjasnila. Přijetí 
programu neveřejné 
mimořádné schůze 
zablokovala koalice.

Jana Havligerová

Velké páteční manévry 
v Poslanecké sněmovně – 
zamčená galerie pro novináře 
i hosty, uzavřené kuloáry před 
jednacím sálem, zablokování 
televizního signálu, povin-
nost vypnout mobily – tak 
vypadala předehra k mi-
mořádné schůzi, od níž si 
opozice slibovala objasnění 
úniků zpravodajsky cenných 
informací. Zbytečně. Vlád-
ní koalice přijetí jediného 
bodu programu neschválila. 
V debatě předcházející hla-
sování o programu tak mohli 
vystoupit jenom poslanci 
s přednostním právem. To 
náleží i ministrům, ti se ale 
diskuze zdrželi. O utajení 

jednání, a to dokonce i té 
jeho části, kde se mluvilo 
jen o programu, rozhodli 
zákonodárci na návrh KSČM. 
Z parlamentních frakcí byla 
proti TOP 09. Pro neveřejné 
jednání zvedlo ruku  
126 ze 145 přítom-
ných poslanců.

Předseda 
ODS Petr Fiala 
schůzi označil 
za frašku: 
„Premiér 
Sobotka 
vystoupil, aby 
řekl, že nám nic 
neřekne,“ uvedl 
s tím, že začíná 
pochybovat, zda je 
premiér schopen vykonávat 
svou funkci. 

TOP 09 schůzi na pro-
test opustila. Propuštěním 
Libanonce Alího Fajáda 
podle ní vláda porušila české 
i mezinárodní právo, a proto 
se obrátí na Městské státní 
zastupitelství v Praze, aby 
zvážilo, zda nebyl spáchán 
trestný čin zneužití pravo-
moci úřední osoby, popřípa-
dě jiný trestný skutek. Šéf 
strany Miroslav Kalousek 

dokonce ministra spravedl-
nosti Roberta Pelikána (ANO) 
kvůli jeho postupu označil 
za ruského agenta. 

ODS trvá na odvolání minis-
tra obrany Martina Strop- 

nického (ANO), jehož vy-
jádření pro tisk aféru 

s únikem utajova-
ných informací 

rozpoutala, 
komunisté po-
žadují demisi 
Sobotky  
i Stropnic-

kého. Selhala 
podle nich koor-

dinace zpravodaj-
ských služeb. 

Ministr obrany, 
který médiím potvrdil, 
že podmínkou propuštění 
pětice unesených Čechů 
bylo, aby Česko nevydalo 
obchodníka Fajáda do Spo-
jených států, ale ve funkci 
přežije. Jak uvedl po jednání 
předsedů vládních stran šéf 
kabinetu Sobotka, Stropnic-
ký sice udělal chybu, ale ne 
tak závažnou, aby ho odvolal. 
Únik utajených informací 
vyšetřuje Národní bezpeč-
nostní úřad.  názory str. 14
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Šéf TOP 09 
Kalousek označil 

ministra spravedlnosti 
Pelikána za ruského

agenta
kvůli postupu při 

propouštění  
Fajáda.

na neveřejné schůzi 
sněmovny vláda  
jenom mlčela

Martin stropnický 
ministr obrany (ANO)

„Pět lidí se sem vrátí v pořádku, 
pokud Fajád nebude vydán do USA. 
Je to svázané,“ prohlásil Stropnický 
před nedávnem v médiích a vyvolal 
politickou bouři. Teď v kauze 
odmítá cokoli komentovat.

Bohuslav sobotka 
premiér (ČSSD)

„Ministr obrany Martin Stropnický 

(ANO) udělal při komentování 
případu únosu Čechů v Libanonu 
chybu, ale ne tak závažnou, abych 
navrhl jeho odvolání z vlády.“

Miroslav Kalousek
šéf partaje (TOP 09)

„Alí Fajád byl obžalován z přípravy 
vražd zaměstnanců americké vlády, 
z pokusu použít protiletadlovou 
střelu a z pokusu poskytnout 
podporu teroristické organizaci. 
Tyto skutky jsou trestné také u nás. 
Ministr spravedlnosti Pelikán měl 
pouze dvě legální možnosti. Fajáda 
buď vydat spojencům, anebo 
zajistit jeho stíhání na území České 
republiky.“

robert pelikán
šéf spravedlnosti (ANO)

„USA nepožádaly Českou republiku 
o provedení trestního stíhání v ČR 
a ani tento úmysl nenaznačovaly. 
Nebyly tak splněny všechny 
podmínky pro to, aby Česko mohlo 
Fajáda stíhat.“

xy
neznámý viník úniku informací
„Zapomeňte.“

?

Co řekli aktéři kauzy Fajád

Koalice při prosazování 
zákona o elektronické evi-
denci tržeb porušila jednací 
řád Poslanecké sněmovny. 
V České televizi to připusti-
la místopředsedkyně Posla-
necké sněmovny Jaroslava 
Jermanová (ANO). Opo-
zice hodlá kvůli způsobu 
schválení zákona a předloze 
samotné podat návrh Ústav-
nímu soudu na zrušení 
zákona. Komunisté souhlasí 
s tím, že koalice jednací řád 
porušila, k návrhu se ale 
nepřipojí, protože má podle 
nich malou šanci na úspěch.

„Byli jsme dotlačeni do si-
tuace, kdy nám nic jiného 
nezbylo, protože jednací 

řád přežil svoji dobu. Je 
tam spoustu děr, kterých 
se dá využít a zneužít 
a v tuto chvíli je zneuží-
váno. My se na to díváme 
z hlediska toho, že jsme 
dostali od voličů právo vést 
tuto zemi, snažíme se to 
dělat a menšina nám v tom 
brání,“ odpověděla Jerma-
nová na otázku, zda může 
mít národ úctu k zákonům, 
když sami poslanci porušují 
zákon.

Zákon o EET ještě musí 
schválit Senát a prezident, 
ale v Senátu má koalice 
většinu a prezident Miloš 
Zeman se už dříve za evi-
denci postavil. /čtk/

poslanci kvůli eet 
porušili jednací řád

Termální lázně Chrastava, okr. Liberec
OPĚT SNÍŽENÁ CENA!

     Dobrovolná dražba                                          termín konání: 23. 3. 2016

             Ing. Petr Vácha, 777 707 307
                    petrvacha@naxos.cz   www.naxos.cz

  Nejnižší podání:     
  24.971.148,- (+ DPH)

Moderní rekreační areál u Liberce, lázeň-
ské novostavby, rekonstruované ubytova-
cí a restaurační budovy, rozestavěné bu-
dovy sportovního centra a aquaparku, ÚR 
na další výstavbu. Vlastní zdroje vody, po-
zemky 54.000 m2. 
      • 28 hotelových pokojů 
      • lázeňské procedury a masáže 
      • koupelové, relaxační bazény 
      • finská a parní sauna, vířivka 
      • 2 restaurace s velkým parkovištěm

a161001872� inzerce

Česko se více zadlužilo 

Státní dluh loni mírně 
stoupl o 9,3 miliardy korun 
na 1,673 bilionu korun. Dů-
vodem byla podle minister-
stva financí snaha prodat 
více dluhopisů, které teď 
stát prodává často se zápor-
ným výnosem. Na každého 
Čecha hypoteticky připadá 
dluh 159 tisíc korun. 

Růst cen zrychlil  
na 0,6 procenta
Vzestup spotřebitelských 
cen v lednu meziročně 
zrychlil na 0,6 z prosinco-
vých 0,1 procenta. Důvo-
dem je hlavně zmírnění 
cenového poklesu potravin, 
nealkoholických nápojů 
a dopravy, uvedl Český 

statistický úřad. Analytici 
podobný vývoj očekávali. 

Kvalita benzinu a nafty 
byla loni nejlepší 
Jakost pohonných hmot 
se v roce 2015 dostala 
na nejlepší úroveň za po-
sledních čtrnáct let. Česká 
obchodní inspekce zjistila 
při kontrolách nejmé-
ně nekvalitních vzorků 
od roku 2001. Předpisům 
loni nevyhovělo 32 vzorků 
z 2723 odebraných, tedy 
1,2 procenta. Předloni to 
byla tři procenta. Počet 
všech pokut, které loni ČOI 
udělila, se meziročně zvýšil 
o desetinu na 11 944. Cel- 
ková hodnota sankcí ale 
mírně klesla na 112 milionů 
korun. /čtk/
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Jaroslav Matějka 

V posledních letech sedá-
val často nedaleko Karlova 
mostu ve své pražské galerii. 
Rušnou Mosteckou ulicí 
proudily davy turistů a sem 
zavítal málokdo. Ale když už 
se tak stalo, strnuli návštěv-
níci v úžasu. 

Skleněná planeta Bořka 
Šípka je okamžitě uhranula. 
Daleko za nimi zůstal plytký 
svět beranic, matrjošek a po-
divných sklářských paskvilů 

vydávaných v centru Prahy 
za „originální české sklo“. 

Před nimi se plazili ne-
uchopitelní hadi po stěnách 
váz, na svítidlech rozkvétaly 
květy roztodivných tvarů, 
byl tu svícen s názvem Anděl, 
rostl tu skleněný strom, vy-
buchovaly ohňostroje barev.  

Doptávali se, kdo to 
vlastně stvořil. A jen málo-
kdo z nich si přitom všiml 
šedovlasého muže v černém 
sedícího v koutě na originál-
ní trojnožce. 

Neuchopitelný 
Bořek Šípek
n Byl jedním z nemnoha světových umělců v zemi, ale 
málokdo si to uvědomoval. Na lidi hleděl s překvapivě 
tvrdým výrazem, ale když se plaše usmál, místnost 
prozářilo nádherné světlo. Působil přitom křehce jako 
sklo, se kterým nejraději pracoval. Výtvarník, architekt, 
designér Bořek Šípek zemřel v sobotu ve věku 66 let. 

jsem tomu nerozuměl. I když 
jsem se s Janem Kaplickým 
o tom i bavil, tak jsem nikdy 
nepochopil, proč vznikla 
tahle forma. A jaký má vztah 
k vnitřku. To mi nikdy nedo-
šlo a on mi to ani nevysvětlil. 
Takže ne že bych byl fanda 
té stavby. Ale proces kolem 
byl neuvěřitelný. To nejde, 
aby někdo rozhodl, že to tam 
nebude stát. A konec! Nebo 
že někdo nebyl pozvaný na 
parník a urazil se. I proto 
to nakonec v Praze vypadá 
takhle,“ řekl. 

Proti ignorantům
Nahlas o tom příliš nemlu-
vil, ale vždy se mu příčila 
malost, tupost a nevzděla-
nost mnoha českých politiků 
a úředníků. On, světoobčan, 
vzdělanec, v Německu a Ni-
zozemsku vystudoval archi-
tekturu a filozofii, se s ní jen 
obtížně vyrovnával. 

V Praze Bořek Šípek trpěl 
i jako architekt, který stvořil 
více než padesát projektů 
po celém světě. Navrhl třeba 
budovu opery v japonském 
Kjóto nebo muzeum moder-
ního umění v nizozemském 
Den Bosch. Stvořil interiéry 
butiků módního návrhá-
ře Lagerfelda. Naposledy 
pracoval na novém centru 
čínského města Fo-šan. 

Hlavní město podle něho 
bylo z pohledu moderní 
architektury mrtvé. Objevily 
se v něm jen nevýrazné kusy, 
jako Myslbek či dům na Kar-
lově náměstí. Vyzdvihoval jen 
Tančící dům. „Přitom všichni 
ho zprvu napadali. A on je 
tam tak krásný na tom rohu. 
To je jediný dům z nové doby, 
o kterém se dá bavit.“ 

Podle něj hlavní brzdou 
v Praze vždy byla byrokra-
cie, která dokázala zabít i ty 
nejúžasnější nápady. Včetně 
těch jeho. 

Emocionální údEry
Jako mladý se inspiroval 
kdekým. Prošel si fáze od 
bauhausu k De Stilju, násle-
doval Gaudí, Mackintosh, 
pak objevil Plečnika, podle 
něho nejlepšího architekta 
dvacátého století. Ten byl 
nejdůležitější pro jeho vývoj. 
Uhranul ho tím, že šel svojí 
cestou. „Měl hodně individu-
ální myšlení. To je něco, o co 
se snažím také. Takže třeba 
vůbec nesleduji trendy,“ řekl. 

Když hovořil o architek-
tuře, vždy zdůrazňoval, že 
je to všechno o kvalitě. „Asi 
už bylo všechno vymyšlené, 
těžko přinést něco úplně 
nového. Ale pořád se mění 

dvorní architEkt
Pravda ale také byla, že ne 
každý z návštěvníků galerie 
byl vystavenými díly nadše-
ný. Ta nikdy nebyla obyčejná, 
vždy vyvolávala silné emoce. 
Buď je lidé brali, nebo odsu-
zovali. Nic mezitím. „Ale to je 
přece skvělé! To je lepší, než 
když jsou všichni neutrální,“ 
řekl Šípek v rozhovoru pro 
deník E15 (vyšel 26. 8. 2014). 

Byl takový už jako mladý, 
když navrhoval Glasshaus 
v Hamburku, dům s nevšed-

ní architekturou, za který 
dostal v roce 1982 prestižní 
ocenění Preis für Architek-
tur, i později jako hlavní 
architekt Pražského hradu. 
Zde působil deset let během 
funkčních období Václava 
Havla, který byl jeho velmi 
blízkým přítelem. Vytvořil 
například lustry, sklenice 
a mnohé jiné. 

Společně s dalšími, třeba 
s držitelem filmového Oscara 
Theodorem Pištěkem, hrad 
rozsvítili. Nebylo tedy divu, 
že hned po skončení Havlovy 
éry technokrat Klaus všechny 
místnosti rychle pozhasínal. 
A stejně dopadly v Praze jiné 
projekty, které Šípka zaujaly 
a na kterých se bezprostřed-
ně nepodílel. Třeba blob 
architekta Jana Kaplického. 

„Byl jsem docela velký bo-
jovník za to, aby jeho knihov-
na na Letné stála. Ale ne 
proto, že by se mi to líbilo, já 
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Bořek 
Šípek (†66)

kontext. To, co vymysleli 
před sto lety, v dnešním 
kontextu musí automaticky 
vypadat jinak. Takže to je 
pořád otevřené.“

Neustále přitom ve svém 
životě přeskakoval z role 
do role. Chvíli působil jako 
výtvarník, pak designér, 
architekt. Přiznával, že se 
mu to mísilo. Ale v podstatě 
vše dělal z pohledu, myšlení 
architekta. 

„Ona architektura funguje 
jinak než design. To je úplně 
jiný obor. Je spousta archi-
tektů, kteří design vůbec 
neumějí. A naopak designé-
rů, co neumějí architekturu. 
Protože myšlení v designu je 
o tom, co vidím před sebou. 
Kdežto architektura je okolo. 
Je i za mnou. A tam je právě 
strašně důležité navrhovat 
tak, že i to, co je za mnou, 
hraje stejnou roli. Takže to 
myšlení je úplně jiné.“ 

humor i PoEtika
Ve světě se proslavil i jako 
designér, tvořil pro význam-

né rakouské firmy Witt-
mann, Swarovski, Leitner či 
Quartet, švýcarskou Vitru 
nebo Sèvres, francouzský 
Saint-Gobain a německý Ro-
senthal. Češi ho však poznali 
nejvíce jako výtvarníka. 
Umělce, který čaroval se 
sklem.

Třeba v druhém patře 
Tančícího domu probíhá od 
loňského podzimu retro-
spektivní výstava, na níž 
jsou k vidění dvě stovky jeho 
skleněných uměleckých 
objektů a designérských děl. 
A není tam jediné, které by 
nudilo. Ne náhodou se výsta-
va jmenuje Out of Limits. 

Bořek Šípek stvořil styl 
vyznačující se mícháním 
všeho možného. A také tím, 
že byl poetický. Projevovala 
se v něm hravost, humor. 
Ten styl byl vpravdě ne-
uchopitelný. Stejně jako jeho 
autor. 

Ostatně to dokládala 
i váza, která se na výstavě 
objevila. Jmenovala se Ne-
uchopitelný šípek a navrhl 

ji muž, který umělce znal 
snad nejlépe. Bývalý český 
prezident Havel. On naopak 
navrhl na jeho počest Lavič-
ky Václava Havla, které jsou 
instalovány po celém světě 
(a jen v Česku ničené). 

PřEkvaPivý konEc
V posledních měsících se 
Bořek Šípek, který onemoc-
něl rakovinou jako kdysi 
oba jeho rodiče, léčil ve 
Španělsku. A vypadalo to, 
že vše dopadne nakonec 
dobře. Jeho náhlý skon tak 
překvapil i ministra kultury 
Daniela Hermana. 

„Vážím si toho, že patřil do 
sboru mých poradců. Kon-
zultoval jsem s ním nejen 
pohledy na českou kulturu, 
ale na život vůbec. Jeho smrt 
mě zasáhla o to více, že jsem 
měl shodou okolností právě 
dnes otevírat v Muzeu Jana 
Amose Komenského v Naar-
denu jeho výstavu. Společně 
s ním.“

autor je spolupracovníkem redakce

Narodil se 14. července 1949. Když byl dítě, zemřeli •	
mu rodiče, oba na rakovinu. Jeho poručníkem se 
stal sklářský výtvarník René Roubíček. 

Po maturitě na Střední uměleckoprůmyslové škole •	
v Praze v roce 1968 emigroval. V Hamburku pak 
vystudoval architekturu, ve Stuttgartu filozofii. V roce 1979 získal 
doktorát na Fakultě architektury na Technické univerzitě v Delfách. 

V roce 1983 přesídlil do Nizozemska, zde založil studio Alterego. •	
Spolupracoval s proslulou italskou designérskou firmou Driade. 

V roce 1989 založil v Praze umělecké studio, o rok později byl •	
jmenován profesorem architektury a designu, přednášel na Vysoké 
škole uměleckoprůmyslové v Praze.

V letech 1992 až 2002 působil ve funkci hlavního architekta správy •	
Pražského hradu, v období let 2005–2012 byl děkanem Fakulty 
umění a architektury Technické univerzity v Liberci. 

V roce 2012 otevřel novou sklárnu v Novém Boru – studio Anežka. •	

Jeho umělecká díla lze nalézt v mnoha světových galeriích •	
a muzeích. Vytvořil téměř padesát architektonických projektů, 
většinu v zahraničí. Za Glasshaus v Hamburku (1982) získal prestižní 
ocenění Preis für Architektur. 

Má tři syny. Dva s anglickou choreografkou Bambi Udenovou, •	
jednoho se zpěvačkou Leonou Machálkovou. 

Zemřel ve věku 66 let na rakovinu slinivky. •	
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Škoda Transportation loni 
utržila přes 17 miliard

Šestiprocentní nárůst tržeb 
na více než 17 miliard korun 
zaznamenala loni největší 
česká strojírenská skupina 
Škoda Transportation. Za 
pět let jde téměř o pětinové 
zvýšení, řekl generální ředi-
tel Tomáš Ignačák. Zajistil 
to zejména export, který od 
roku 2010 vzrostl o více než 
40 procent. Skupina loni vy-
vezla dvě třetiny produkce.  
 Více E15.cz

| 6 | byznys

n Poptávku po zdra-
žujících bytech dále 
živí levné hypotéky. 
Už i splátky ale stále 
více ukrajují z mezd.

Jaroslav Bukovský

Ceny bytů se začaly prudce 
vzdalovat možnostem čes-
kých domácností. Na sklonku 
loňského roku zaplatili lidé 
za byt v průměru kolem sto-
násobku měsíčního platového 
standardu, vyšel je tak nej-
dráže za uplynulých pět let. 
Ačkoli výplatnice na cenový 
boom nestačí, poptávka stále 
roste. Tolik nových bytů jako 
loni se v Praze neprodávalo 
ani před krizí. Poptávku živí 
laciné hypotéky, jejich splátky 
totiž z měsíčního příjmu Če-
chů uzmou zhruba o pětinu 
méně než na počátku dekády. 
I zde se ale situace obrací. 

Češi vydělávají na byt 
nejdéle za pět let

Cvrkot na realitním trhu 
se odráží i ve výsledcích. 
Zprostředkovatelská síť 
Re/Max loni zvýšila tržby 
o 26 procent na 543 milionů 
korun. „Poslední rok 
byl v mnoha ohledech 
mimořádný. Nicméně tak 
vysoký růst obratu je v rámci 
českého trhu raritou,“ sdělil 
David Krajný, prezident Re/ 
/Maxu pro Česko a Slovensko. 

Re/Max vyrostl 
o čtvrtinu
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Kolik průměrných mezd dají Češi za byt 
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Poměr splátky hypotečního 
úvěru k průměrné mzdě

Poměr ceny bytu  
k průměrné mzdě

realitní kanceláře Re/Max 
Alfa. Před několika lety bylo 
k prodeji potřeba uskutečnit 
až deset prohlídek. Teď stačí 
sotva polovina. 

Zatímco si Češi v průměrné 
mzdě loni podle odhadů ČNB 
v únorové Zprávě o inflaci 

přilepšili o 3,5 procenta, 
prodejci přihodili k cenám 
takřka dvojnásobek. „I když 
situace nedosahuje takových 
rozměrů jako před rokem 
2007, byty se stávají ve srov-
nání s příjmy obyvatel méně 
dostupnými,“ říká analytik 
Consequ Martin Lobotka. 
„Další výrazné zrychlení růs-
tu cen nemovitostí by už bylo 
varovným signálem,“ dodává 
hlavní ekonomka Raiffeisen-
bank Helena Horská. 

Historicky nejdražší byly 
v Česku byty oproti příjmům 
na jaře roku 2008, tehdy za 
ně zájemci o bydlení platili 
134násobek mzdového prů-
měru v zemi. Nejvstřícnější 
byl realitní trh naopak v zimě 
2013, průměrný byt tehdy 
vyšel na 94 měsíčních výplat. 

Růst cen bytů prozatím 
zájemcům o bydlení kom-
penzovaly klesající úroky 
z hypoték. „Obrat trendu je 
však při rostoucích cenách 

Elektrárna Dukovany 
jede na tři bloky
Jaderná elektrárna Dukova-
ny obnovila v neděli výrobu 
energie v prvním bloku. 
Znamená to, že nyní pracují 
tři reaktory. Elektrárna ještě 
v pátek vyráběla energii jen 
v jednom bloku. Už v sobotu 
ale začal po dlouhé odstávce 
fungovat reaktor číslo dvě. 
Poslední blok je odstaven. 

Stavebním spořitelnám 
ubývá smluv
Tuzemské stavební spo-
řitelny poskytly v lednu 
úvěry za 3,4 miliardy korun, 
meziročně o 18 procent více. 
Spořitelny uzavřely necelých 
36 tisíc nových smluv, pokles 
je tak více než pětinový. 
Loni spořitelny poskytly 
úvěry za 49 miliard korun 
(růst o 22 procent). Naopak 
zájem o nové smlouvy loni 
o čtvrtinu klesl na necelých 
459 tisíc.

Krátce

Největší evropský vý-
robce hi-fi gramofonů, 
společnost SEV Litovel, 
chce letos v Července na 
Olomoucku kvůli prudce 
rostoucí poptávce inves-
tovat 140 milionů korun 
do nových výrobních hal 
a technologií. „Zkušební 
provoz plánujeme zahájit 
letos v říjnu,“ řekl ředitel 
společnosti Jiří Mencl. 

„Problém s místem jsme 
měli už při roční produkci 
30 tisíc gramofonů, teď jich 
vyrábíme přes sto tisíc,“ 
dodal Mencl. Loni jich 
firma smontovala dokon-
ce rekordních 111 tisíc, 
meziročně o 15 tisíc více. 
„Takřka všechny gramofo-
ny jsme exportovali do více 
než šedesáti zemí světa,“ 
dodal Mencl. V Česku SEV 
loni prodal kolem tisíce 
hi-fi gramofonů. /čtk/

sEV Litovel si staví 
závod za 140 milionů

nemovitostí do budoucna pro 
dlužníky rizikem,“ dodává 
Lobotka. Úroky jsou o více 
než polovinu nižší než před 
pěti lety, tempu zdražování 
bytů však přestávají stačit. 
Zatímco loni v létě činila 
hypoteční splátka 76 procent 
průměrné měsíční mzdy 
v ekonomice, koncem roku už 
to bylo 78 procent. 

Tržní ceny novostaveb 
podle posledních dat sta-
tistického úřadu rostly loni 
v létě a na podzim nejrych-
leji od roku 2009. Nové byty 
dva kvartály po sobě zdražily 
zhruba o 5,5 procenta. Po-
dobně rostou v celém Česku 
také smluvní ceny staršího 
bydlení.

Největší horko je na rea-
litním trhu metropole. „Po-
ptávka po bytech v Praze je 
v současnosti velmi vysoká. 
Ty nejzajímavější nemovitos-
ti z nabídky bývají prodány 
obvykle do několika dnů,“ 
uvedl Jan Zachystal, makléř 

Část zemědělců odešla 
z Agrární komory

Českomoravský svaz země-
dělských podnikatelů opustil 
Agrární komoru ČR. Rozhod-
la o tom koncem ledna valná 
hromada. Členům svazu 
vadí zákon, který by zavedl 
povinné předkupní právo na 
půdu pro nájemce či pachtý-
ře, kteří na ní hospodaří. Ten 
komora prosazuje. 

Firmy: Ceny stavebních 
prací jsou podhodnocené
Dvě třetiny českých sta-
vebních firem považují 
aktuální ceny svých prací 
za podhodnocené, ať už se 
zabývají pozemními nebo 
inženýrskými stavbami. 
Vyplývá to z analýzy CEEC 
Research. I proto v letošním 
roce plánuje zvýšit ceny 
polovina velkých stavebníků 
s tržbami nad 200 milionů 
ročně a 30 procent malých 
a středních firem. /čtk, jik/
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V dozorčích radách 250 spo-
lečností s největším obratem 
v Česku ženám loni připadlo 
13 procent křesel. Dvě pětiny 
finančních institucí neměly 
ve svých statutárních orgá-
nech ženu žádnou. Vyplývá 
to z výsledků průzkumu plat-
formy Byznys pro společnost.

V představenstvech všech 
akciových společností tvořily 

ženy pětinu členů, ve společ-
nostech s ručením omezeným 
pětinu jednatelů. Nejnižší 
zastoupení bylo u firem ko-
tovaných na burze. V těchto 
13 českých společnostech 
ženám v radách připadlo jen 
pět procent křesel. 

V mezinárodních srovná-
ních, která se zaměřují na 
rovné šance žen a mužů, Čes-

Ženy tvoří 13 procent 
členů dozorčích rad 
největších firem
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n Češi dokládají pozi-
tivní vztah k pivu ne-
jen spotřebou, ale i zá-
jmem o jeho výrobu. 
A pivovary neváhají 
investovat do návštěv-
nických center desítky 
milionů korun.

Dušan Kütner 

Největší pivovarské skupiny 
v Česku loni přivábily něko-
lik set tisíc turistů zajíma-
jících se o výrobu piva. Nej-
většímu zájmu se těší díky 
čtyřem pivovarům tuzemská 
jednička Plzeňský Prazdroj 
lákající návštěvníky nejen do 

hlavního centra v Plzni, ale 
i do toho velkopopovického 
ve středních Čechách. 

„Návštěvnost na našich 
plzeňských trasách loni 
vzrostla o 26 procent. Celkem 
navštívilo trasy Plzeňské-
ho Prazdroje (do poloviny 
prosince 2015 – pozn. red.) 
a doprovodné akce více než 
716 tisíc lidí,“ uvedla mana-
žerka rozvoje cestovního 
ruchu Plzeňského Prazdroje 
Jindřiška Eliášková. Plzni 
pomohlo i to, že loni byla 
vybrána do programu EU Ev-
ropské hlavní město kultury, 
jehož součástí byly desítky 
kulturních akcí.

Velkou investici do 
návštěvnického centra ve 

smíchovském sídle hlavního 
pivovaru i vedení firmy udě-
lala před pěti lety tuzemská 
dvojka Pivovary Staropra-
men. Interaktivní expozice 
a další související věci tehdy 
pivovar stály třicet milionů 
korun.

„Díky všem těmto akti-
vitám pivovar každoroč-
ně navštíví přes 150 tisíc 
návštěvníků, kteří projdou 
uvedenými prostory pivova-
ru. Dlouhodobě je toto číslo 
rostoucí, každý rok v řádu 
procent,“ řekl mluvčí Staro-
pramenu Pavel Barvík. 

Desítky tisíc lidí zavítají 
ročně například i do tuzem-
ských pivovarů skupiny 
Heineken.  Více E15.cz

Pivovary lákají statisíce lidí

n Průtahy s přijetím 
zákona o pojišťovnic-
tví přináší pojišťov-
nám další náklady.

Markéta Žižková

Jednu z největších výzev 
pro pojišťovny letos před-
stavují nové požadavky 
unijní směrnice. Ta má za 
cíl posílit jejich finanční 
stabilitu a lépe tím ochránit 
spotřebitele. Podle propočtů 
pojišťoven to však pro ně 
znamená náklady v řádu 
stamilionů korun. 

„Za celou dobu příprav 
směrnice jde už o stovky 
milionů korun,“ popsal 
například mluvčí Allianz 
pojišťovny Václav Bálek. 
„Odhadem se náklady na 
implementaci směrnice 
mohou pohybovat kolem 
částky 100 milionů korun,“ 
uvedl mluvčí pojišťovny 
Generali Jiří Cívka. Ko-
operativa mluví o několika 
desítkách milionů. „Ná-
klady u naší pojišťovny již 
přesáhly hodnotu deset 
milionů korun. Přitom je 
nutné počítat, že pravidelné 
roční náklady budou zhruba 
čtyři až pět milionů korun,“ 
dodala Renata Čapková 
z České podnikatelské 
pojišťovny. 

Na nová pravidla se pojiš-
ťovny připravují už několik 

let. Novým zákonem se měly 
řídit už od začátku letošní-
ho roku. Komplikace jim ale 
na podzim přinesl koaliční 
spor ohledně provizí za ži-
votní pojištění, kvůli němuž 
poslanci normu v listopadu 
neschválili. Česku tak hrozí 
pokuta od EU ve výši stovek 
milionů korun. 

 „Nepřijetí normy samo-
zřejmě znamená obrov-
ské potíže. Pojišťovny na 
českém trhu jsou nuceny 
nyní fungovat v duplicitním 
režimu – jednak k úřadům 
českým a jednak k ma-
teřským společnostem se 
sídlem vesměs v západních 
zemích, kde norma už běží 
naplno,“ popsala Eva Svobo-
dová z UNIQA pojišťovny. 

V určité výhodě tak jsou 
nyní pojišťovny, které ne-
jsou součástí nadnárodních 
skupin. „Pojišťovny bez ma-
teřské společnosti v zahra-
ničí nemusejí být konfron-
továny dvojím reportingem 
vůči matce a vůči domácímu 
dohledu po dobu, než bude 
přijat zákon o pojišťovnic-
tví,“ uvedla Jolana Acker-
mannová z České asociace 
pojišťoven. 

Kvůli nejasnostem ohled-
ně legislativy se pojišťov-
nám také těžko stanovuje 
harmonogram prací. Vláda 
má návrh zákon z pera mi-
nisterstva financí projednat 
na konci února.

nová směrnice stojí 
pojišťovny stamiliony

VšE PRo PiVní tuRistiku. Pivovary Staropramen nabízejí návštěvníkům v Praze na Smíchově 
interaktivní expozici. Je tu i pivovarská škola nebo hudební klub. 

ko bývá hluboko za polovi-
nou. V hodnocení Světového 
ekonomického fóra skončilo 
v roce 2014 mezi 142 zeměmi 
na 96. příčce. Důvodem byly 
mimo jiné velké rozdíly mezi 
výdělky žen a mužů či nízké 
zastoupení žen v rozhodova-
cích pozicích.

„Není rozumné využívat 
méně než polovinu popula-
ce. Ženy jsou schopné, mají 
vzdělání, jejich potenciál se 
ale dostatečně nevyužívá,“ 
řekl Vesselin Barliev z plat-
formy Byznys pro společnost. 
Podotkl, že různé výzkumy 
opakovaně potvrdily, že smí-
šené kolektivy jsou produk-
tivnější. /čtk/
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virus zika prodražuje přípravy olympiády v riu

n Možnost umístit 
jméno firmy do názvu 
ligy byla v posledním 
čtyřletém období 
desetkrát dražší než 
před necelými dvaceti 
lety.  

Poprvé od roku 1993 bude 
v názvu anglické fotbalové 
soutěže Premier League 
chybět sponzor. Společnost 
Barclays, která byla titulár-
ním partnerem soutěže od 
roku 2001, se rozhodla ve 
spolupráci nadále nepokra-
čovat a po konci této sezo-
ny vzájemné partnerství 
skončí. Zmizení sponzora 
z názvu soutěže bude mít 
za následek i změnu loga 
Premier League. Vedení 

ligy totiž mění strategii: 
místo jednoho velkého 
partnera bude mít sedm 
menších.

Finanční společnost Barc-
lays se role hlavního sponzo-
ra ujala v roce 2001, kdy 
vystřídala společnost Car-
ling, a postupně navyšovala 
částku, kterou za partnerství 
platila. První kontrakt byl 
za 48 milionů liber na čtyři 
roky, ten poslední už dosáhl 
sumy 120 milionů liber za 
stejné období.

Právě společnost Carling 
se stala v roce 1993 prvním 
hlavním partnerem soutěže. 
Čtyřletý kontrakt na 12 mili-
onů liber byl v té době rekor-
dem v britském sportovním 
sponzoringu.

Další titulární sponzor 
zatím nebude. Vedení Pre-

mier League se rozhodlo po 
vzoru amerických soutěží 
pro jasnou značku, která 
snadněji osloví globální 
publikum. Stejně jako jsou 
v USA soutěže pojmenova-
né jednoduše NBA, NHL či 
NFL, anglický fotbal bude 
nadále jen Premier League, 
jak je ostatně soutěž ve svě-
tě známá. „Bylo to rozhod-
nutí, které nám poskytlo 
příležitost prezentovat 
se tak, jak chceme. Jako 

soutěž i jako organizace,“ 
uvedl ke konci dosavadního 
modelu generální ředitel 
Premier League Richard 
Masters.

Ze sedmi menších spon-
zorů jsou zatím známa dvě 
jména – Nike a EA Sports. 
Obě firmy jsou dlouholetým 
partnerem soutěže a pro-
dloužily spolupráci do roku 
2019. Dalších pět partnerů 
bude oznámeno během příš-
tích měsíců.

Premier League chce 
rozšířit globální působnost. 
Uzavřela například strate-
gické partnerství s indickou 
soutěží, uzavírá také obcho-
dy s novými platformami 
vysílání, které jí umožní 
oslovit větší publikum po 
celém světě.

Martina  
Peřinková

Stranu připravila

Pořadatelé letních olympij-
ských her, které se konají 
letos v Riu de Janeiro, 
čelí dalším problémům. 
Virus zika, který ohrožuje 
především nenarozené děti, 
značně prodražuje náklady 
na pořádání her. Mezinárod-
ní olympijský výbor uvedl, 
že v souvislosti s virem se 
od srpna loňského roku 
utratilo 100 milionů dolarů, 
přirozeně nad rámec roz-
počtu. 

Pořadatelé her trvají na 
tom, že s výjimkou těhotných 
žen návštěvníkům nebezpečí 
nehrozí. Mezinárodní olym-
pijský výbor uvedl, že je v úz-
kém kontaktu s organizátory. 
Podle nich jsou olympijská 
sportoviště i vesnice každý 
den kontrolovány a stejně tak 
budou bedlivě střeženy i po 
dobu her. Organizátoři garan-
tují, že do olympiády bude 
problém vyřešen. V srpnu je 
podle nich také nižší výskyt 

komárů než nyní, neboť 
v Jižní Americe jsou v té době 
zimní měsíce. Kvůli viru 
budou po dobu olympiády 
v ulicích tři tisíce pracovní-
ků, kteří budou monitorovat 
výskyt komárů. Částka sto 
milionů dolarů tak zdaleka 
není konečná. Původní před-
poklad celkových nákladů 
byl 5,5 miliardy brazilských 
realů, aktuálně udávaný roz-
počet je 7,4 miliardy (zhruba 
46 miliard korun). Fo
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Titulární partneři Premier League

období partner
částka  

(v milionech liber)

1993-1997 Carling 12

1997-2001 Carling 36

2001-2007 Barclays 48

2007-2012 Barclays 82

2012-2016 Barclays 120

Pramen pl

premier League 
mění název, bude 
bez sponzora

pryč  
s komáry. 
Protikomáří 
komanda 
vyjížděla už 
v průběhu 
letošního 
karnevalu na 
riodejaneirský 
Sambadrom.
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Jan Stuchlík

Dlouhodobé smlouvy na 
dodávky plynu do Evropy 
budou pod drobnohledem 
Evropské komise. Ta bude 
zítra schvalovat balík návr-
hů na posílení bezpečnosti 
dodávek energií. Jeho sou-
částí bude také požadavek, 
aby Brusel mohl posuzovat 
komerční smlouvy na dovoz 
zemního plynu, pokud 
budou uzavřeny na více než 
jeden rok a budou pokrývat 
spotřebu dané země z více 
než 40 procent. 

Viceprezident 
komise Maroš 
Šefčovič 
odpovědný za 
projekt ener-
getické unie 
přiznává, že 
půjde o jeden 
z nejkontro-
verznějších 
návrhů v nyněj-
ším balíku. „Inspi-
rovali jsme se právem 
hospodářské soutěže. 
Chceme, aby plynárenské 
společnosti smlouvy po-
vinně notifikovaly komisi. 
Budeme hlídat, aby se do 
smluv nedostaly články 
a klauzule, které se v nich 
objevovaly v minulosti, 
ale nemají v nich co dělat, 
například zákazy reexpor-
tu nakoupeného plynu,“ 
vysvětluje Šefčovič.

Zatím není jasné, jak by 
se nové opatření mohlo 
dotknout Česka. Kontrakt 
s Gazpromem má nyní 
koncern RWE, který však 
dodává plyn nejen v Česku, 
ale také v dalších zemích. 
Tuzemsko zásobuje ze 
48 procent. Zdroj blízký 
RWE, která návrh zatím 
nechce komentovat, však 
upozorňuje, že rozdělení 
plynu pro jednotlivé státy 
se řídí podmínkami na trhu.

Pod dohled komise, 
pokud návrh v unii projde, 

bude patřit polská 
státní společ-

nost PGNiG, 
jejíž kontrakt 

s Gazpro-
mem platí 
do roku 2022 
a pokrývá 
47 procent 

polské spo- 
třeby. Na Slo- 

vensku má státní 
SPP smlouvu do 

roku 2028 na dodávku 
poloviny slovenské spotře-
by. Maďarská společnost 
Panrusgáz je společný 
podnik Gazpromu a maďar-
ských firem. Bere z Ruska 
58 procent maďarské spo-
třeby. Nejvíce, z 93 pro- 
cent, je na dlouhodobé 
smlouvě s Gazpromem zá-
vislá bulharská státní firma 
Bulgargaz. více e15.cz 
 názory str. 14

Brusel si posvítí 
na dodávky plynu

Země Množství Kurz

Austrálie 1 17,028

Čína 1 3,653

Dánsko 1 3,626

EMU 1 27,065

Chorvatsko 1 3,548

Japonsko 100 21,297

Kanada 1 17,244

Maďarsko 100 8,727

Norsko 1 2,797

Polsko 1 6,136

Rusko 100 30,221

Švédsko 1 2,863

Švýcarsko 1 24,620

Turecko 1 8,201

USA 1 24,004

Velká Británie 1 34,820

Kurzovní lístek ČNB Platnost od 12. 2. 2016 

Název Kurz [Kč] Změna  [%]

CETV 54,00 -0,55

ČEZ 372,00 0,54

Erste Bank 631,30 -0,58

Fortuna 94,90 4,29

Kofola 465,00 -2,72

KB 4 770,00 -0,71

NWR 0,07 0,00

O2 CR 240,10 1,01

Pegas 707,00 -0,28

Philip Mor. ČR 12 750,00 -0,39

PLG 207,50 -0,24

TMR 631,60 0,00

Unipetrol 154,50 -0,80

VIG 560,00 -0,18

Celkový objem (v tisících korun) 747 963,51

Akcie na pražské burze 12. 2. 2016 

n Jen letošní ztráty 
evropských bank se 
pohybují okolo 30 pro-
cent a problémy jim 
ještě zdaleka nekončí. 

Zdeněk Pečený

Finanční žraloci si v pátek 
vzali oddechový čas a nechali 
akciové trhy nadechnout. Pro-
blémy bank, které jsou posled-
ní týdny největším akciovým 
otloukánkem, ale nezmizely 
a jejich akcie se tento týden 
musejí připravit na další 
nápor spekulantů, kteří chtějí 
na jejich pádu vydělat. 

Deutsche Bank, jejíž akcie 
i přes páteční růst o 12 pro-
cent za posledních 12 měsíců 
přišly téměř o polovinu své 
hodnoty, je ve středu všeho 
dění. Někteří analytici u ní 
již dokonce hledali „Lehman 
Brothers“ moment, který 
by – podobně jako krach 
americké investiční banky 
– odstartoval další finanční 
krizi. Náladu na trzích minu-
lý týden vystihl autor knihy 
Černá labuť  Nassim Taleb, 
když na Twitter napsal: „Ne- 
měl jsem o Deutsche Bank 
žádné obavy do té doby, než 
německý ministr financí 
uvedl, že o ni nemá žádné 

obavy.“ Banka se nyní snaží 
odkoupit vlastní dluhopisy, 
aby uklidnila trhy.

Ztráty evropských bank 
se od počátku roku – tedy za 
zhruba šest týdnů – pohybují 
okolo 30 procent. Největší 
potupu zažívá švýcarská 
Credit Suisse, jejíž akcie 
od počátku ledna oslabily 
o 36 procent a dostaly se 
nejníže za 27 let. Podobný 
pokles za sebou mají také 
akcie UniCreditu či Société 
Générale (matka tuzemské 
Komerční banky). Analyti-
ci si lámou hlavu nad tím, 
proč se zrovna nyní staly 
bankovní tituly tak neoblí-
benými u investorů. Agen-
tura Bloomberg nabídla pět 

důvodů: záporné úrokové 
sazby, přílišné spoléhání se 
na centrální banky, ekono-
mické zpomalení, vysoký 
podíl nesplácených úvěrů 
z minulosti a fundamentální 
slabost ziskovosti.

Otazníky se vznášejí nad 
zdravím některých velkých 
bank na starém kontinentu 
osm let po krizi. „Trhy nyní 
brutálně trestají banky,“ 
uvedl pro Bloomberg Nikhil 
Srinivasan, investiční ředitel 
milánské Assicurazioni Gene-
rali. „Letošek bude náročný. 
Myslím, že tohle nebude 
krátký tunel – může to trvat 
nějakou dobu.“ Podle Johna 
Macka, bývalého ředitele 
Morgan Stanley, platí evrop-
ské finanční domy za to, že 
po krizi v letech 2008 a 2009 
nenásledovaly své konkuren-
ty, kteří navýšili kapitál a za-
měřili svoji pozornost úžeji 
na vybrané segmenty trhu.

Útok na akcie bank 
se nekonal. zatím

Komisi 
zajímají smlouvy, 

jež budou uzavřeny 
na více než rok a budou 
pokrývat spotřebu dané 

země z více než  

40 %.

ochrana. Nové opatření má ochránit odběratele ze střední 
a východní Evropy před dominantním postavením Gazpromu.
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Vývoj cen akcií Deutsche 
Bank od počátku roku  
(v eurech)

Pramen reuters
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23,49

17,38

Největší potupu 
zažívá Credit Suisse, 
jejíž akcie od po-
čátku roku oslabily 
o 36 procent a jsou 
nejníže za 27 let. 
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n Kritici tvrdí, že nová 
dohoda nahrává rus-
kým zájmům v zemi. 
Ankara a Rijád nevy-
lučují pozemní zásah.

Karolína Flaszová

K vyřešení uprchlické krize 
a odvrácení teroristické 
hrozby je nutné stabilizovat 
situaci v Sýrii, shodli se ve-
směs účastníci mnichovské 
bezpečnostní konference. 
Zástupci zemí hovořili o nut-
nosti spolupráce a koordi-
nace kroků Ruska s meziná-
rodní koalicí. Analytici však 
ohledně reálných dopadů 
jednání zůstávají skeptičtí, 
protože strany konfliktu mají 
příliš rozdílné zájmy. 

Už v pátek skupina 17 zemí 
předestřela plán, podle nějž 
by mohlo být v Sýrii do týdne 
zahájeno příměří a umožně-
na distribuce humanitární 
pomoci. Samotní předsta-
vitelé klíčových zemí však 
neprojevovali příliš velký 
optimismus. „Máme tu slova 
na papíře. V příštích dnech 
ale potřebujeme vidět akce 
na zemi,“ zdůraznil šéf ame-
rické diplomacie John Kerry. 
V sobotu jeho ruský protěj-

šek Sergej Lavrov prohlásil, 
že šance na úspěch dohody je 
nižší než padesátiprocentní. 

Experti podotýkají, že 
návrh je příliš chatrný 
a nahrává ruským zájmům 
v zemi. Moskva tak má podle 
nich ještě několik dní na to, 
aby podpořila postup syrské 
armády proti povstalcům 
u Aleppa. I v případě zahá-
jení příměří může kdykoli 
tvrdit, že útočí na IS nebo 
skupinu An-Nusra, na něž se 
klid zbraní nemá vztahovat. 

Syrské povstalecké skupiny 
přitom trvají na tom, že jsou 
ochotny sednout k jednacímu 
stolu jen v případě zastave-
ní ruských úderů. „Je jisté, 
že Rusko bude pokračovat 
v náletech proti nám se slovy 
o útocích na An-Nusru,“ cito-
val The Guardian nejmenova-
ného představitele opozice. 

K zastavení ruských útoků 
na skupiny podporované 

Západem vyzvalo i Turecko, 
jehož hlavním přáním je 
svržení prezidenta Bašá-
ra Asada. Ankara přitom 
o víkendu na severu země 
ostřelovala kurdské milice, 
jež jsou úspěšné v boji proti 
militantním islamistům. 
Podle ní však využívají situ-
aci k získávání území a pro-
vádějí na něm etnické čistky. 
Washington obě strany 
vyzval, aby soustředily svou 
pozornost na hrozbu IS.

Turecko v tomto ohle-
du v sobotu uvedlo, že je 
v případě existence jednotné 
strategie ochotné zapojit se 
společně se Saúdskou Arábií 
do pozemní operace proti te-
roristické organizaci. „Někdo 
tvrdí, že Turecko se zdráhá 
podílet se na boji proti IS. 
Ale jsme to my, kdo činí 
nejkonkrétnější návrhy,“ řekl 
ministr zahraničí Mevlüt 
Çavusoglu. 

sýrie má křehkou 
naději na příměří

U tureckých hranic v Sýrii se shromáždilo už sto tisíc uprchlíků, třetina 
z nich přišla tento měsíc v důsledku bojů o Aleppo. OSN i EU žádají 
Ankaru, aby je pustila do země. Turecko ale tvrdí, že už hostí 2,7 mi- 
lionu běženců a je zároveň pod tlakem, aby je nepouštěla dál do 
Evropy. Çavusoglu v Mnichově uvedl, že žádné kontroly uprchlíkům 
v cestě do EU nezabrání, pokud se nepodaří vyřešit příčiny krize. 

turecko 
pod dvojím tlakem

příměří a pomoc. Pro válkou léta zkoušené Syřany je stejně jako příměří životně důležitá oka-
mžitá účinná distribuce zdravotní a humanitární pomoci. Na snímku členové Červeného půlměsíce 
vykládají lékárničky v rebely obležené Doumě na předměstí Damašku.
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Britský premiér David 
Cameron musí ve své zemi 
čelit otázkám kvůli prodeji 
českých bitevníků L-159 do 
Iráku. Londýn transakci 
dosud bránil kvůli citlivé 
britské součástce. V lednu 
však Cameron slíbil pomoc 
své vlády při řešení zabloko-
vaného prodeje, když v Pra-
ze usiloval o podporu pro 
britskou snahu reformovat 
EU. Deník The Guardian bez 
dalších podrobností píše, 
že Cameron „zákaz prodeje 
prostě zrušil“.

„Lidé budou zděšeni, že 
vláda, jak se zdá, ohrožuje 
tajemství týkající se národní 
bezpečnosti, aby získala 
podporu pro bezvýznamnou 
dohodu s EU,“ uvedl podle 
deníku Matthew Elliot, 

výkonný ředitel kampaně 
Vote Leave, která zahrnuje 
protievropské zástupce růz-
ných stran a která má podle 
BBC podporu i některých 
významných dárců. 

Británie s prodejem 
nesouhlasila kvůli tomu, 
že v bitevnících je namon-
tovaný britský výstražný 
radarový systém RWR. 
Tamní ministerstvo obrany 
se obávalo, že tato tech-
nologie by mohla padnout 
do rukou teroristů. Mluvčí 
ministerstva nyní odmítá 
detaily dohody mezi Českem 
a Británií komentovat. Podo-
tkla jen, že Londýn je v této 
otázce angažován už několik 
let a vláda je „potěšena, že 
prodej letounů do Iráku teď 
postupuje“. /čtk/

cameron je na pranýři 
za prodej L-159 iráku

podezření. Britský tisk se obává, že Cameron mohl ohrozit 
národní bezpečnost, když kývl na prodej českých bitevníků.
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Zemřel Antonin Scalia

Vlivný člen Nejvyššího 
soudu USA Antonin Scalia 
(79), známý svými konzer-
vativními názory, zemřel na 
luxusním ranči na západě 
Texasu. Mezi prezidentem 
Barackem Obamou a Sená-
tem okamžitě začala bitva 
o to, kdo Scaliu jen několik 
měsíců před prezident-
skými volbami nahradí. 
Republikáni požadují, aby 
nového soudce jmenoval 
až příští prezident. Naopak 

vůdce demokratické men-
šiny v Senátu Harry Reid 
prohlásil, že by Obama měl 
okamžitě dát Senátu svůj 
návrh na nového soudce.

Kuba vrátila Američanům 
jejich raketu 
Kubánské úřady v sobotu 
vrátily USA jako vlastníkovi 
raketu Hellfire, jež se kvůli 
nepovedené manipulaci 
dostala v červenci 2014 na 
komunistický ostrov.  /čtk/

Krátce



Prezident nahradil 
státnická témata 
provinčními
n ČSSD se podle předsedy Senátu Milana Štěcha 
nesmí nechat vyprovokovat slovními útoky z Hradu 
ani populistickou politikou hnutí ANO. „Proti nám stojí 
dva pánové mého věku, kteří kolem sebe nebyli schopni 
soustředit žádné osobnosti. Jeden potřebuje moc, aby si 
splnil své životní cíle, a druhý chce ekonomicky ovládnout 
pokud možno celou republiku,“ říká.

Pavel Otto

 Prezident Miloš Zeman 
se do vašeho stranického 
šéfa premiéra Bohuslava 
Sobotky pouští neustále. 
Teď ale slovní útoky zná-
sobil, přitvrdil. Čím si to 
vysvětlujete?
Myslím, že to není nějaká 
plánovaná, koordinovaná 
akce. Je to spíš rostoucí zkla-
mání z toho, že vývoj není pro 
Bohuslava Sobotku nepříz-
nivý. Přes všechny věci, které 
by prezidenta s premiérem 
mohly spojovat – například 
tempo růstu české ekonomiky 
je něco, za co by mohl sbírat 
body na mezinárodním poli, 
ho asi víc zajímají hlasy ne-
spokojených občanů. Na vlně 
nespokojenosti se politicky 
daleko snáze pracuje. Přitom 
podle objektivního srovnání 
s jinými zeměmi si Česko 
opravdu nevede špatně. Byla 
vytvořena atmosféra, která 
přináší pozitivní výsledky. 
A prezident je překvapen, že 
si vláda v čele se Sobotkou 
vede dobře.

 Naznačujete, že Zema-
novi by vyhovoval negativ-
ní vývoj?
Pro mne je takové uvažování 
dost nepochopitelné. Jako 
předseda Senátu jsem si 
přál, aby byla úspěšná i bý-
valá pravicová vláda, byť mi 
její program nebyl blízký. Žít 
neustále ve skepsi, nervozitě 
je sebezničující. Prezident 
možná počítal, že bude vět-
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Premiér to řekl tak, jak to 
lidsky cítil. I když souhla-
sím, že na hrubý pytel patří 
hrubá záplata, takové spory 
bychom nevyhráli. Až na 
pár výjimek dají preziden-
tovi prostor všechna média, 
včetně těch, která patří An-
dreji Babišovi. Není žádným 
tajemstvím, že mezi ním 
a Zemanem došlo ke splynutí 
duší, ke sblížení. Byl by to boj 
s větrnými mlýny a přilévání 
oleje do ohně. Sobotka se 
nesmí nechat vyprovokovat.

 Zeman bude s blížícími 
se krajskými, pak sněmovní-
mi a nakonec prezidentský-
mi volbami v kritice zřejmě 
přitvrzovat, aby vás rozdělil 
a oslabil. Počítáte s tím?
Nelze to vyloučit, musíme na 
to být připraveni. Ale že bych 
se měl každý den budit s tím, 
kde v novinách bude zase 
nějaký podraz a útok? To 
ne. Na druhé straně nebudu 
mlčet, když bude potřeba se 
jasně vyjádřit.

 Hejtman Michal Hašek 
navrhl Zemanovi a Sobot-
kovi, aby se sešli u jednoho 
stolu na jižní Moravě a vše 
si vyříkali. Bylo by to k ně-
čemu dobré?
Myslím, že by si toho mnoho 
neřekli. Kostky jsou vrženy, 
ale jednostranně. Prezident je 
zahleděn do minulosti a myslí 
jen na mstu. Jak ale může 
fungovat manželství, kde si 
partneři stále něco vyčítají? 
Navzájem otráví sebe, děti, 
okolí. Možná že prezidenta 
někteří neschopní lidé z jeho 
okolí neustále k něčemu pro-
vokují, aby se udrželi na svých 
postech, profitovali z nich, 
dostávali se k důležitým 
informacím. Tito lidé asi po-
třebují, aby měl špatné vztahy 
s předsedou vlády. Osobně si 
myslím, že to Miloši Zemanovi 
neprospívá. Přijde mi, že v po-
slední době nemá kontakty se 
sousedními zeměmi, nepři-
chází s konkrétními návrhy, 
na nichž by se shodl s hlavami 
okolních států, a společně je 
prosazovali v Evropské unii. 
Nechal se zatáhnout do pro-
vinční politiky a tu státnickou 

opustil. Asi to udělal nevě-
domky. Měl by zvážit výměnu 
některých svých spolupracov-
níků. Poslední dobou to dělají 
známí sportovci, tak proč by 
to nemohl udělat prezident?

 Zmínil jste se o sblížení 
Zemana a Babiše. Šéf ANO 
mu naznačuje podporu 
v prezidentských volbách. 
Nakolik by ČSSD taková do-
hoda oslabila? Jste jedinou 
stranou, která stojí Babišo-
vi v cestě za premiérským 
křeslem.
Pokud prezident sleduje 
krátkodobé cíle a je krátko-
zraký, tak by takovou doho-
du uzavřel. Možné je ledacos. 
Jsem ale přesvědčen, že dříve 
či později zjistí, že s Andre-
jem Babišem se žádného 
dlouhodobého a velkého 
štěstí nedočká.

 Babišovo hnutí – ales-
poň podle průzkumů – ni-
jak neoslabuje, spíš naopak.
Jeho politika je velmi účinná, 
ale není seriózní. Poprvé 
jsem ho poznal někdy před 
pěti lety na akci, která měla 
podpořit výstavbu dálnice D3. 
Prohlásil, že ryba páchne od 
hlavy, a ukázal na přítomné 
politiky včetně mě. Označil 
nás za viníky toho, proč dálni-
ce není. A dodal, že za ním le-
zeme, aby nám dával peníze. 
To mě dost urazilo a vyzval 
jsem ho, ať řekne, který 
politik je po něm chtěl. Babiš 
neodpověděl a odešel. Dnes 
je rok 2016 a na tom úseku 
se nekoplo do země. Rezort 
dopravy přitom řídí už druhý 
Babišův ministr. Nevím, jestli 
pořád tvrdí, že ryba páchne 
od hlavy. Teď už by to byla 
i jeho hlava. Ukazovat prstem 
na viníky a slibovat rychlá 
řešení je snadné, voliči na to 
slyší. Ale ne donekonečna.

 Zeman s Babišem se pa-
sují do role ochránců před 
imigranty, využívají obav 
veřejnosti. Jak jim chce 
ČSSD čelit?
Máme jasný politický 
program, kterého se musí-
me držet, byť je potřeba ho 
modernizovat, aktualizovat. 
To je naše výhoda. Samo-
zřejmě v určitých obdobích 
může mít strana problémy 
a pomohla by charizmatická 
osobnost. To jsou ale všechno 
krátkodobé záležitosti. 
Naopak si myslím, že výrazné 
osobnosti stranám spíš škodí. 
Britští labouristé jsou po 
odchodu Tonyho Blaira v ne-
smírné křeči. A německá SPD 
od doby, kdy nemá v čele Ger-

 Ukazovat prstem 
na viníky a slibovat 
rychlá řešení je 
snadné, voliči na 
to slyší. Ale ne 
donekonečna.

ším koordinátorem, že vládě 
jako rádce občas s něčím po-
může. Premiér Sobotka ale 
situaci zvládá velmi dobře, 
aniž by jeho rady a pomoc 
potřeboval. Je úsměvné, když 
prezident někoho nazývá 
neumětelem a zdůrazňuje, 
jak je důležité umět si vybrat 
spolupracovníky. Přitom se 
sám obklopil řadou proble-
matických lidí.

 Nemá pravdu váš bývalý 
předseda Jiří Paroubek, že 
Zeman si s ČSSD hraje? Ne-
měli byste vůči němu zaují-
mat rozhodnější postoje?
Od Paroubka je to provokace. 
Je to vyjádření člověka, jehož 
ješitnost je uražena. Nemá 
žádné právo nám radit. Ze-
jména po ekonomické stránce 
předal sociální demokracii ve 
velmi špatném stavu. Může 

být rád, že se tomu nevěno-
vala větší pozornost. I jeho 
politický projekt skončil 
neslavně, nemá co nabídnout.

 Ptal jsem se na rozhod-
nější postoje vůči Zemanovi.
Myslím, že je důležité 
nenechat se vyprovokovat. 
Prezident je skutečně jen 
nervózní, že věci nedopad-
ly tak, jak si představoval. 
Lánský puč nebyla náhoda. 
Teď se možná pokouší na něj 
navázat. Je potřeba k tomu 
přistupovat s nadhledem. 
Obdivuji předsedu Sobotku, 
že to dokáže. Někdy musím 
opakovaně počítat do deseti, 
abych nereagoval ukvapeně.

 Paroubek řekl, že na 
výrok o kalašnikovu měl 
Sobotka odpovědět také bon-
motem. Nebylo by to lepší?
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Vystudoval 
střední 
průmyslovou 
školu, 
v roce 1979 
se stal šéfem 
odborů v závodě Škoda 
České Budějovice. Vstoupil 
do KSČ. Po listopadu 1989 
působil v Občanském fóru, od 
roku 1997 je členem ČSSD. 
Senátorem byl poprvé zvolen 
v roce 1996. V letech 2002 až 
2010 vedl Českomoravskou 
konfederaci odborových 
svazů. Od roku 2008 byl 
místopředsedou Senátu, 
posledních šest let stojí v jeho 
čele. Po předčasných volbách 
v roce 2013 a následné lánské 
schůzce se jako první nahlas 
postavil za Bohuslava Sobotku.

Milan  
Štěch (62)
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harda Schrödera, také. Česká 
sociální demokracie potřebu-
je týmové myšlení a práci. Ve 
stranách vůdcovského typu 
se všichni schovají za šéfa 
a myslí si, že všechno bude 
fungovat. Na to doplatí i ANO, 
které nemá žádné ideje, pro-
gram a základ pro vybudová-
ní pevné struktury. Ve vedení 
hnutí nikdo výrazný není, 
jsou to jen zaměstnanci Ag-
rofertu. Tímhle vlakem, který 
jede vedle ČSSD, se nesmíme 
nechat vykolejit.

 Jenže do krajských ani 
sněmovních voleb ANO o vý-
raznou část voličů s největší 
pravděpodobností nepřijde.
Rozhodně máme předsta-
vy, jak ANO čelit, ale přes 
média je našemu politickému 
konkurentovi vzkazovat 
nebudu. Hlavní osou našeho 
uvažování by měla být snaha 
nenechat se vyprovokovat. 
A nejen jako jednotlivci, ale 
hlavně programově, syste-
maticky, dlouhodobě. A že to 
může někdo účelově zneužít? 
Kdyby tady byla sestava 
několika desítek energických 
lidí se schopností praco-
vat týmově, tak by to byl 
problém. Ale proti nám stojí 
dva pánové mého věku, kteří 
kolem sebe nebyli schopni 
soustředit žádné osobnosti. 
Jeden potřebuje moc, aby si 
splnil své životní cíle, a druhý 
chce ekonomicky ovládnout 
pokud možno celou republi-
ku. Mohou se spojit jen krát-
kodobě, protože prospěcháři, 
kteří se na ně nalepili, od nich 
brzy odpadnou.

 Zeman by se před pre-
zidentskými volbami mohl 
chtít spojit s nějakou stra-
nou, teď se mu nabízí ANO. 
Dovedete si představit, že by 
ho podpořila ČSSD?
Na to nebudu odpovídat, 
prezidentské volby jsou až za 
dva roky. Záleží i na zdravot-
ním stavu Miloše Zemana. 
Fakt je, že jeho současné 
výroky skutečně mohou být 
motivované volební kampa-
ní. Na druhé straně vést kam-
paň dva roky by byl dlouhý 
běh. Pokud Zeman s Babišem 
využívají migrační krizi, aby 
získali hlasy, lidé budou chtít 

konkrétní výsledky. A když 
budou šířit jen negativa, jako 
je kritika premiéra a vy-
volávání obav z uprchlíků, 
mohou to přepálit.

 Ještě bych se zeptal na 
letošní práci Senátu. Jaké 
normy jsou z vašeho pohle-
du klíčové? Bude schválen 
zákon o prokazování půvo-
du majetku?
Pokud k nám doputují ná-
vrhy, které nejsou v přímém 
rozporu s tím, co bylo žádáno, 
snažíme se je schválit, aby 
mohly začít platit. Místy je 
opravíme, ale zpravidla se 
proti nim nevyhraňujeme. 
Senát je hlavně pojistkou pro-
ti tomu, aby se parlamentní 
demokracie, ústavní pořá-
dek a právní stabilita příliš 
nerozkolísaly, jako se to stalo 
nedávno v Polsku. Určitě je 
prostor pro další zákony ome-
zující daňové úniky, korupci. 
Doufáme také, že schválíme 
novelu zákona o Nejvyšším 
kontrolním úřadu, s níž sou-
visí změna ústavy.

 Co omezení prezident-
ských pravomocí?
K tomu chybí v Poslanecké 
sněmovně dostatek hlasů. 
Dlouhodobě je tu ale požada-
vek na jinou změnu ústavy, 
aby Senát měl na projedná-
vání zákonů ne třicet, ale še-
desát dnů. Horní komora už 
za dvě desetiletí své existence 
prokázala svou opodstat-
něnost. Pokud poslancům 
mnohdy nestačí na projed-
nání zákona čtyři měsíce, 
nevím, proč by to senátoři 
museli zvládat za měsíc.

 Prezident je 
zahleděn do 
minulosti a myslí jen 
na mstu.



Příliš  
barevné  
kulisy
Předseda Senátu v rozhovo-
ru pro náš list docela trefně 
pranýřuje prezidenta Zema-
na. Vytýká mu, že státnická 
témata vyměnil za provinční 
půtky s premiérem a krát-
kozraký lov politických 
bodů. Je to kritika, kterou by 
v jistém smyslu bylo možné 
rozšířit na celou českou 
politickou scénu. Pro to, co 
se dělo v posledních dnech 
minulého týdne ve vládě 
i v parlamentu, se slovo pro-
vinčnost docela hodí.

Všechno se nadále točilo 
kolem případu Čechů une-
sených v Libanonu a kolem 
úniků informací. Sama 
o sobě tato témata rozhodně 
nejsou triviální. Leč způsob, 
jímž se jich politické elity 
zhostily, zrodil jen další fraš-
ku v řadě. 

Ručička seizmografu 
hlídajícího stabilitu vládní 
koalice se mírně zachvěla, 
když se lidovecký vicepre-
miér Bělobrádek pohádal 
s šéfem ANO Andrejem Ba-
bišem. Přeli se o to, zda slova 
předsedy lidovců, že ministr 

Stropnický by měl zvážit své 
setrvání ve funkci, byla, či 
nebyla výzvou k rezignaci. 
Ministru obrany se nakonec 
dostalo jen jemného poká-
rání od premiéra. V dalším 
dějství se schůze Poslanec-
ké sněmovny dramaticky 
uzavřela očím veřejnosti, aby 
se na ní probraly utajované 
skutečnosti, ovšem poslanci 
si ani v utajení nedokázali 
schválit program. Do toho 
místopředseda TOP 09 Žení-
šek blouzní o ústavní žalobě 

na prezidenta Zemana, který 
se podle něj měl dopustit ve-
lezrady, když na regionálním 
setkání s občany potvrdil 
jednu z informací uniklých 
z tajných služeb. Takhle my 
tu žijeme, chtělo by se zvolat.

Není divu, že v takových 
barvitých kulisách se ztratí 
šedé, ale podstatné otázky, 
které celé dění vyvolává. 
Především se ukazuje, že no-
vým politikům nové doby 
sice možná chybějí tradiční 
klientelistické vazby, ale 
chybějí jim také elementární 
politické návyky, v tomto 

případě především schop-
nost v příhodných chvílích 
mlčet. To se při setkání s tak 
citlivým tématem, jako je 
vyjednávání s únosci, proje-
vuje skutečně nepříjemným 
způsobem.

Nikdo soudný by nechtěl 
být v kůži představitele stá-
tu, jemuž na stole přistanou 
podmínky únosců. Taková si-
tuace nemá žádné dobré ře-
šení a všechna ta špatná jsou 
politicky velmi nákladná. 
Právě proto, aby se politik 
nerozhodoval primárně pod-
le krátkodobých politických 
zisků a ztrát, drží se všechny 
informace kolem podobných 
kauz pod pokličkou. Ta má 
v tomto případě podobu 
obecného kánonu, že s únos-
ci a teroristy se nevyjedná-
vá. Všichni v zásadě vědí, 
že to není tak úplně pravda, 
stejně jako by všichni měli 
vědět, jak zhoubné může 
být to oficiálně připustit. 
Porušení této zásady, ať už 
zaskočeným ministrem nebo 
rozšafným prezidentem, je 
zásadní chybou, jejíž skuteč-
né dopady ukáže teprve čas.

A právě z této chyby by 
se měli čeští politici pou-
čit, místo aby zabředávali 
do malicherných sporů o slo-
víčka a o to, kdo je a není rus-
kým agentem nebo velezrád-
cem. Je jasné, že opozici to 
nedá a chce do vlády tepat. 
Má na to plné právo, ale měla 
by jej vzhledem na citlivost 
otázky uplatňovat se smys-
lem pro uměřenost.

Komentář

Martin Čaban

Nikdo soudný by 
nechtěl být v kůži 
představitele státu, 
kterému na stole 
přistanou podmínky 
únosců.
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 On byl na celém světě uznaný 
člověk. To byl někdo, kdo 
překročil meze české kotliny,

řekl o Bořku Šípkovi  
bývalý ministr zahraničí  
Karel Schwarzenberg 
str. 4
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Ochrana slabšího
Ten plán je na první pohled šlechetný. Evropská komise 
hodlá chránit státy, které jsou závislé na dodávkách plynu 
od jednoho producenta, rozuměj Gazpromu. Aby si zlý 
kolos nemohl do smlouvy nadiktovat nevýhodné podmín-
ky. Proto plynárenské firmy budou dlouhodobé dovozní 
smlouvy dávat komisi ke kontrole. Brusel se prý inspiroval 
právem hospodářské soutěže, kde podobná notifikace 
transakcí už funguje dlouho.

Jenže paralela s hospodářskou soutěží úplně nesedí. 
Sloučení firem začne platit, až když dá komise zele-
nou. Smlouvy o plynu mají platit hned a komise je bude 
posuzovat až ex post. Navíc Brusel bude chtít případné 
úpravy ve smlouvě po dovozci, který si nechal nevýhodné 
podmínky nadiktovat. Těžko si představit, že takový ob-
chodník z pozice slabšího přijde za Gazpromem a řekne: 
„Promiňte, pánové, komisi se nelíbí tyto dva články, mohli 
bychom je ze smlouvy odstranit?“ A Gazprom se začerve-
ná a odvětí: „Ale jistě, když si to Brusel přeje.“
 Jan Stuchlík

Klíč k úspěchu je ten, který pasuje do dveří u záchodu.  
Tam mě napadají ty nejlepší myšlenky!



n Berlinale zahá-
jili bratři Coenové 
svou laskavou kome-
dií o dávném Hol-
lywoodu s Georgem 
Clooneym v roli une-
seného blbce.

Iva Přivřelová 

Berlinale odstartovalo svůj 
66. ročník pěkně zostra za 
pomoci největších světových 
hvězd. Meryl Streepová 
představila na zahájení svou 
porotu a George Clooney 
svou novinku Ave, Caesar! 
Filmová valentýnka starému 
Hollywoodu pochází od brat-
rů Coenů, kteří s Clooneym 
už několikrát spolupraco-
vali. I tentokrát ho obsadili 
jako blbce, konkrétně do role 
filmové hvězdy, která je při 
natáčení římsko-křesťanské 
epiky à la Ben Hur unesena 
komunisty.

„Nevím, proč mi píšou 
na tělo takové role, ale baví 
mě, jak moc si ze mě dělají 
legraci,“ poznamenal na 
tiskové konferenci herec, 
který na festivalovém trhu 
představil i nový projekt. 
Černou komedii Suburbicon 
se chystá režírovat podle 
scénáře právě Coenů.  

Hlavní postavou už hotové 
a laskavé komedie Ave, Cae-
sar! nicméně není Clooneyho 
herec, ale producent Eddie 
Mannix v podání Joshe Broli-
na, který neustále řeší nějaké 
problémy. „Osoba skutečné-
ho Mannixe nás k tomuto fil-
mu inspirovala, ačkoli reálný 
Eddie byl dost jiný než ten 

začal 66. ročník Berlinale

Tipy

ČT art • 20.20

Koncert o čtyřech 
KaPItolách

Jediný a nikdy neopako- 
vatelný večer v Semafo- 
ru, na němž Jiří Suchý 
uvedl ve svých překla-
dech písně Kurta Weilla, 
 spirituály i své písničky. 
S J. Molavcovou a J. Su- 
chým účinkují: M. Jedlič- 
ková, V. tichá, e. hurá- 
bová, J. Svoboda, V. Fia- 
la a V. Placheta.

Činoherní klub • 19.30

Paní WarrEnová

Z dnešního hlediska se 
cenzurní zásah proti 
Shawově hře z roku 1894 
(na jeviště se v anglii 
dostala až o třicet let 
později) jakožto nemrav-
né jeví úsměvný. Její 
poselství ale platí stále: 
žij a konej tak, aby ses 
nemusel(a) za svůj život 
stydět. V hlavní roli exce-
luje Ivana chýlková.

náš,“ uvedl Joel Coen. „Náš 
Eddie je otcovská figura. Já 
byl vždycky spíš spratek, tak 
mě taky překvapuje, jak mě 
Coeni vidí,“ svěřil se Brolin. 

Zromantizovaný je kromě 
osoby Mannixe ve snímku 
celý Hollywood padesátých 
let minulého století. „Náš 
pohled na továrnu na filmy 
je láskyplný a obdivný, i když 
my točíme své snímky jinak 
než ona,“ řekl Joel Coen. Se 
svým předchozím snímkem 

z filmového zákulisí Barton 
Fink tvůrci svou novinku ne-
spojují. „Vůbec jsme na jejich 
podobnost nemysleli.“ 

Na tiskovou konferenci 
dorazil i Channing Tatum, 
který ve filmu zpívá a tan-
čí, kvůli Coenům se naučil 
stepovat. Přítomnost George 
Clooneyho známého svým 
aktivismem nicméně přimě-
la novináře i k politickým 
dotazům. Případně žádos-
tem, aby herec natočil nějaký 

snímek reflektující součas-
nou krizi v Sýrii, nejlépe 
Syrianu 2.

„Ono je těžké natočit ta-
kový tematický film. Mně je 
třeba blízká situace v Dár-
fúru, ale ještě jsem nenašel 
správný scénář. V Berlíně se 
potkám s Angelou Merkelo-
vou i s uprchlíky a bylo by 
hezké, kdybychom mohli 
něco říct i filmem, ale musíte 
najít dobrý příběh s dobrými 
postavami, protože takový 

film nechcete zkazit,“ vy-
světloval Clooney.

„V Cannes vyhrál snímek 
o uprchlících, Dheepan. Ale 
připadá mi absurdní chtít 
po veřejných osobách, aby 
vyprávěli nějaký konkrétní 
příběh,“ přidal se Joel Coen, 
který s bratrem loni v Can-
nes vedl hlavní porotu. „Byli 
jsme dobrá parta, nikdo se 
moc nehádal. No, možná jen 
Guillermo Del Toro,“ zavzpo-
mínal s úsměvem.

hollywodská podívaná. Startovacím týmem berlínské filmové přehlídky byli tvůrci amerického filmu Ave, Caesar!, zleva George 
Clooney, Channing Tatum, Josh Brolin, Ethan Coen, Alden Ehrenreich, Tilda Swintonová a Joel Coen.
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Dirigent Jiří Bělohlávek 
slaví sedmdesátiny 
Česká filharmonie zahrála 
v sobotu večer ve zcela 
zaplněné Dvořákově síni Ru-
dolfina k 70. narozeninám 
svého šéfdirigenta Jiřího 
Bělohlávka jeho oblíbené 
skladby. Od ministra kul-
tury Daniela Hermana pak 
dirigent dostal ocenění Artis 
Bohemiae Amicis a origi-
nální dort, který upekla 
hornistka Kateřina Javůrko-
vá. Ztvárnila na něm figurky 

všech filharmoniků s šéf-
dirigentem. Jiří Bělohlávek 
se narodil 24. února 1946. 

Eagles of Death Metal 
jsou znovu v Evropě
Americká rocková kapela 
Eagles of Death Metal, na 
jejíž listopadové vystoupení 
v pařížském klubu Bataclan 
zaútočili islámští extremis-
té a zabili 90 lidí, zahájila 
v sobotu ve Stockholmu své 
turné. Zítra má hrát v paříž-
ské Olympii. /čtk/

Krátce
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ÚspěCh. České 
biatlonistky vyhrály 
v sobotu v americkém 
Presque Isle štafetu 
Světového poháru, 
poslední závod před 
mistrovstvím světa. 
Kvarteto (1 – zleva 
doprava) Eva Pus-
karčíková, Gabriela 
Soukalová, Lucie 
Charvátová a Vero-
nika Vítková (také 4) 
sice mělo na kontě 
jedno trestné kolo, 
ale v silném mrazu 
a postupném stmívání 
jelo přesto nejrychleji. 
Soukalová (2 a 3) 
se tak v Presque Isle 
dočkala třetího vítěz-
ství ve třech dnech 
po sprintu a stíhacím 
závodu. 
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